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Starosta občanům 

Červenec 2014 
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• Zalévání zahrádky 

• Dovolená 

Letošní rok je bohatý na volby. 
V našem regionu letos zažívá-
me dvoje. První už proběhly 
23. - 24. května 2014, kdy se 
volilo do Evropského parla-
mentu a na podzim (10. – 11. 
října 2014) se bude volit do 
obecních zastupitelstev. V ně-
kterých volebních obvodech 
budou volit i do senátu. Komu-
nální volby nás zajímají nejví-
ce, protože z nich vznikne za-
stupitelstvo naší obce na další 
období. Současnému zastupi-
telstvu obce zbývají zhruba 3 
měsíce na dokončení akcí, kte-
ré mělo na tento rok připrave-
no. Je čas přemýšlet o sestave-
ní kandidátek pro podzimní 
volby. Každý občan trvale 
bydlící v obci, který v den vo-
leb dovrší 18 let, může kandi-
dovat do zastupitelstva obce, a 
to samostatně, za sdružení, 
nebo za stranu. Tady mají 
možnost kandidovat i ti obča-
né, které jsem na veřejném 
zasedání ještě neviděl, nebo jen 
tehdy, pokud si potřebují vyře-
šit problémy, které se týkají 
jejich vlastních potřeb nebo 
úprav kolem nemovitostí. A 
také ti, kteří prohlašují, že 
v zastupitelstvu sedí samí blbci 
a oni přesně vědí, jak by se 
mělo co dělat a jak věci řešit. 
Teď je tady ta možnost pro 
blaho obce něco udělat a podí-
let se na zkrášlení a rozvoji 
obce a být pro změnu za blbce 
na další 4 roky.Někteří občané 
si myslí, že starosta může zaří-
dit v obci vše, od toho je přeci 
starosta. Ve skutečnosti je situ-
ace úplně jiná. Samotné pravo-
moci starosty podle zákona o 
obcích jsou ve skutečnosti vel-
mi malé: zastupuje obec nave-

nek, stojí v čele obecního úřa-
du, odpovídá za informování 
veřejnosti o činnosti obce. 
Pokud jde o rozhodovací pra-
vomoci tak je jich velmi málo, 
vše podstatné musí schválit 
zastupitelstvo obce a tam má 
starosta jen jeden hlas jako 
ostatní zastupitelé. Naopak je 
povinen usnesení zastupitel-
stva respektovat a realizovat, i 
kdyby hlasoval proti návrhu. 
Starosta, kterého zastupitelé 
zvolili ze svého středu, není 
předurčen k tomu, aby byl 
vládcem nad obcí. Zastupitel-
stvo je ten orgán, který faktic-
ky rozhoduje a starosta je jen 

jeden z nich.I když je nejvíce 
na očích veřejnosti, má jen 
jeden hlas a je to tak dobře, 
protože v této zemi se ještě 
nenarodil člověk ten, aby ro-
zuměl všemu a zavděčil se 
lidem všem. 
Přál bych si, aby se střední a 
mladší generace v podzimních 
volbách zapojila do veřejného 
života a udržela samostatnost 
obce do budoucna. 
Akce, které máme naplánova-
né na tento rok jsme začali 
postupně realizovat. Firmou 
J. Bultas byla vyčištěna strou-
ha při komunikaci ke Stavo-
globalu. Do požární zbrojnice 
jsme nechali namontovat bez-
pečnostní zařízení k ochraně 
majetku, který je tam umístě-
ný. Dokončili jsme nezbytná 

povolení k rekonstrukci komu-
nikací č. parc. 326 ke Kutílkům 
a 318/1k Szikszayům. Následně 
s firmou DYBS Plzeň jsme 26. 
března 2014 uzavřeli smlouvu 
na zrealizování této akce. Do-
hodnutý termín byl do konce 
května. K započetí vlastních 
prací došlo 16. května a byly 
ukončeny 27. května. Firmou J. 
Bultas byl vyčištěn a vyspáro-
ván základ pomníku padlých 
z divokého kamene. 
V jarních měsících se v obci 
likvidoval odpad, Sbor dobro-
volných hasičů se postaral o 
sběr železného šrotu v celé obci. 
Obec nechala přistavit kontej-

ner na likvidaci velkoob-
jemového odpadu a ve 
spolupráci se Svazkem 
obcí okresu Plzeň – jih a 
společností Západočeské 
komunální služby a.s. byl 
uspořádán sběr nebezpeč-
ných odpadů z komunální 
sféry. 
Z kulturních a sportov-
ních akcí se uskutečnilo 
v březnu tradiční posezení 
seniorů. V měsíci květnu 
Mikroregion P řešticko a 
obec Řenče pořádaly tra-
diční výšlap na rozhlednu 
Kožich, letos rozšířenou o 
výšlap na kole po nově 
značených cyklostezkách 

a to z Řeneč a Dolců. 
8. května 2014 se jel již 7. roč-
ník TOUR DE DOLCE a ve 
„Višňovce“ byl v sobotu 10. 
května uspořádán 4. ročník 
závodů malých motocyklů. Ná-
sledující den v neděli se na této 
trati jel 1. závod ze seriálu zá-
vodů pro mládež Talent Cup 
2014 Mikroregionu Přešticko. 
Poslední akce v měsíci květnu, 
která v obci proběhla, byl Dět-
ský den za podpory obce, SDH 
a místních žen. 
 Podrobnosti k těmto akcím se 
dočtete na následujících strán-
kách. 
Do nadcházejícího léta Vám 
přeji pěkné počasí a příjemně 
prožitou dovolenou. 

St.Ziegler, starosta obce 
 

Citáty 
 ,,Člověk, který nikdy nedě-
lá chyby, je člověk, který 
nikdy nedělá nic.‘‘ 

Theodore Roosevelt 
 ,,Milióny lidí touží po ne-
smrtelnosti, a přitom nevě-
dí, co mají dělat, když 
v neděli odpoledne prší.‘‘ 

Susan Ertz 

     

Vítáme nového 
občánka 

Lukáše Fořta 
čp. 58 

 

Přejeme hodně štěstí do života. 
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V červenci 2014 oslaví: 
Bohumil Majer - 60 let 
Václav Duchek - 85 let 

Marie Stuchlová - 80 let 
Věra Musilová - 75 let 

 
V srpnu 2014 oslaví: 

Marie Majerová - 60 let 
 

V září 2014 oslaví: 
Rudolf Rodina - 85 let 

Miloslava Zieglerová - 84 let 

Naši 
jubilanti 

Opět po roce připravili místní hasiči 
s několika dalšími nadšenci trať ve 
višňovce pro závody pionýrů. 
Závod připadl na sobotu 10. května. 
Na 43 startujících motorek čekala 
pečlivě vytyčená trať, depo, ale i stá-
nek s občerstvením. Vůně grilované-
ho masa a klobás přilákala i značný 
počet diváků a fanoušků. 
V závodě, který odstartoval v 11.°°, 
nebylo nouze o závady strojů, kolizí, 
ale i soubojů o lepší umístění. Vše se 
naštěstí obešlo bez újmy na zdraví.  
Po 4 hodinách projel poslední závod-
ník cílem a po technické kontrole 
strojů, byly vyhlášeny výsledky. 
Letošní ročních byl vítězný pro: PM 
TEAM (M. Machá ček, A. Kučera) 

Výpis z usnesení z 20. veřejného zasedání Zastupitelstva 
obce Dolce, 

které se konalo dne 18.3.2014 od 1930 hodin v zasedací místnosti obecního úřadu 

Zastupitelstvo obce Dolce na svém 
zasedání dne 18.3.2014: 
1. Určuje ing. Vladimíra Majora 

zapisovatelem dnešního zasedání 
a ověřovatele zápisu pana Václa-
va Duchka a p. Miroslava Ma-
cháčka 

2. Bere na vědomí zprávu starosty 
obce za uplynulé období 

3. Schvaluje inventarizaci majetku 
obce k 31.12.2013 

4. Schvaluje závěrečný účet obce za 
rok 2013 a souhlasí s celoročním 
hospodařením za rok 2013 bez 
výhrad 

5. Schvaluje účetní závěrku za rok 
2013 a pověřuje starostu obce 
Dolce, aby sepsal o úkonu schvá-
lení účetní závěrky protokol 

6. Schvaluje rozpočtové opatření č. 
1/2014 

7. Schvaluje prodloužení nájemní 
smlouvy na obecní rybník ČRS, 
místní organizaci Přeštice do 
30.9.2018 

8. Schvaluje pronájem pozemku 
č.parc. 191/1 místnímu SDH na 
pořádání závodů malých moto-

Již po sedmé a asi naposledy pro ma-
lý zájem se uskutečnil 8. května 2014 
cyklistický výjezd TOUR DE DOL-
CE.Tentokrát nasměrovaný na Kla-
tovsko. Václavem Duchkem byla vy-
brána moc pěkná trasa, na které 
jsme ujeli 70 km.Počasí bylo vyloženě 
cyklistické, akorát účastníků bylo 
nejméně ze všech ročníků, zúčastnili 
se 4 příznivci cyklistiky.  

St.Ziegler 

TOUR DE 
DOLCE 

– 7. ročník 

Višňovka počtvrté 

cyklů na dobu určitou od 
26.4.2014 do 20.5.2014 

9. Schvaluje bezúplatný převod 
pozemků č.parc. 110/9, 110/1 a 
110/3 z vlastnictví ČR do majet-
ku obce 

10. Souhlasí se zařazením správního 
území obce Dolce do územní pů-
sobnosti MAS Občanského sdru-
žení Aktivios na období 2014 - 
2020 

11. Bere na vědomí připomínky ob-
čanů  

v kategorii SPORT a ORANŽOVÉ 
STŘELCE (F. Vodička, J. Vozka,M. 
Kovařík) v kategorii STODOLÁK. 
Největší potlesk sklidila dámská po-
sádka – DÁMY Z JAWY. Nejen, že 
dokázaly vydržet 4 hodiny kroužit po 
trati, ale v konečném pořadí byly lep-
ší, než některé mužské posádky. 
A několik zajímavostí: nejrychlejší 
posádka najela během závodu celkem 
127 km. Během závodního víkendu (v 
neděli se na trati konal Talent Cup) 
vytočilo 7 sudů piva a snědlo 50 kg 
masa a klobás. 
Pořadatelé závodu děkují všem, kteří 
přispěli k bezchybnému průběhu ce-
lého závodního odpoledne. 

Martin M. 
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Něco z historie obce  
(kronika rok 1955 - 1956) 

Rok 1955 
V tomto roce byla zima mírná a chudá 
na sníh, takže z jara bylo málo vláhy. 
Na jaře byl zorganizován hromadný 
postřik ovocných stromů v celé obci. Ze 
strany okresního národního výboru byl 
velký zájem o každou schůzi národního 
výboru, neboť je navštěvovali a pře-
svědčovali, ale tyto akce byly bez vý-
sledku. Pro rozšíření družstevní zá-
kladny podnikaly všechny možné akce, 
ale zemědělci se snažili plnit státu veš-
keré dodávky, aby na ně nemohli uka-
zovat jako na neplniče a vyvozovat 
z toho závěry. Na všech schůzích ná-
rodního výboru byli přítomní agitátoři 
z okresu, ale naši rolníci drželi pohro-

madě. Po velkém přesvědčování se 
vrátili do družstva jen tři zemědělci, 
kteří před rokem vystoupili. 
V letošním roce byly polní práce 
včetně výmlatu skončeny a státní 
dodávky splněny na 100%. 

Rok 1956 
Zima v tomto roce byla tuhá, mrazy 
klesaly přes -20°C, větry a stále sně-
hové vánice. Ani v tomto roce neměli 
zemědělci zájem o socializaci vesnice. 
Z okresu docházela stále nová naří-
zení, takže se na národním výboru 
jen schůzovalo, zemědělce přesvědčo-
vali pro rozšíření družstevní základ-
ny v naší obci. Letos byl místnímu 
zemědělskému družstvu přidělen 
jeden samovaz na hladké zvládnutí 
žní. Z okresního národního výboru 

byl přidělen jako instruktor s. Kott 
z Týniště. Byla prováděna kontrola 
technických plodin u zemědělců sou-
kromě hospodařících, která vyzněla 
dobře. V tomto roce bylo Sokolu při-
děleno nové hřiště na „drahách“ nad 
Benešem čp. 34. Výmlat ve žních ze-
mědělcům prováděl Jakub Tisot 
z Újezda a část Vaverka Jaroslav 
z Dolců čp. 70. Nastal velký zájem o 
stavební místa, kterých v obci nebylo, 
takže národní výbor nemohl zájem-
cům vyhovět. 
Soukromí zemědělci měli přidělenou 
v nuceném pachtu půdu, kterou 
opouštěli. Místnímu zemědělskému 
družstvu přálo štěstí, takže vyplácelo 
svým členům 28,- Kč plus naturálie 
na jednu pracovní jednotku.  

St.Ziegler 

TALENT CUP 2014 
MIKROREGIONU PŘEŠTICKO 

O víkendu v sobotu 10. května 2014 se 
do „Višňovky “ obce Dolce sjížděli 
příznivci vytrvalostního závodu ma-
lých motocyklů Jawa – 50 na Fichtl 
Cup a následující den v neděli 11. 
května se sem sjížděli příznivci cyklis-
tiky, kteří přišli podpořit mladé cyk-
listické naděje. Startoval zde první 
závod jedenáctidílného seriálu TA-
LENT CUP 2014 MIKROREGIONU 
PŘEŠTICKO, na kterém spolupraco-
vali COPR TJ Přeštice, obec Dolce a 
SDH Dolce. Hlavním iniciátorem a 
propagátorem tohoto seriálu závodů 
je jednatel COPRu Josef Hrádek, kte-
rý je i otcem myšlenky zapojit mládež 
v regionu do aktivního sportu. 
Jedná se o seriál dětských závodů od 6 
do 16 let, rozdělený do šesti kategorií, 
který je zaměřen na výchovu mladých 
cyklistů a objevování talentů 
v regionu ale i mimo něj. Závod byl 
početně velmi dobře obsazen, přihlási-
lo se 85 soutěžících, chlapců startovalo 
46 a dívek 39. Každý účastník závodu, 
dostal se startovním číslem nějakou 

dobrotu na posilnění do závodu. Po 
vrácení startovního čísla byl každé-
mu vydán lístek do slosování o věcné 
ceny, které byly pro mladé bikéry 
připraveny. Trať závodu byla zejmé-
na pro starší ročníky dost náročná, 
protože ti už objížděli celé kolo 3krát 
nebo 6krát podle kategorie, které 
jezdili závodníci na „fichtlech“ den 
předem, ale vypořádali se s tím dů-
stojně, za což jim všem patří uznání. 
Každý účastník obdržel diplom se 
jménem a umístněním v závodě a 
bylo rozdáno 29 originálně 
vytvořených medailí. První-
mu závodu v seriálu přálo 
počasí, i když se nad závo-
dištěm občas honily zlověst-
né mraky a předpověď avi-
zovala přeháňky, tak celý 
závod proběhl bez jediné 
kapky. Návštěvnost byla 
vynikající, přišlo se podívat 
velké množství diváků, což 
jsme ani nepředpokládali a 
mladí závodníci byli 

spokojeni a na závod se vyloženě těši-
li, i když v samotném závodě nebo po 
něm ukápla nějaká ta slzička, že se 
vše nedařilo, jak si představovali.  
Závod byl velmi dobře zorganizován, 
vše probíhalo podle harmonogramu a 
hlavně nedošlo k žádnému zranění 
zúčastněných závodníků. Poděkování 
patří všem, kteří se jakkoliv podíleli 
na zdárném průběhu tohoto prvního 
závodu v tomto seriálu. Velké podě-
kování patří SDH Dolce za přípravu 
trati a následné uklizení po závodu, 
dále perfektního zajištění zázemí pro 
diváky a závodníky, což přispělo 
ke zviditelnění obce Dolce. 

St.Ziegler 
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Naše první dámy 
(pokračování z minulého čísla) 

Olga HAVLOVÁ 
(1933-1996)  

Když se měl stát 
Václav Havel v 
prosinci 1989 
poprvé prezi-
dentem, byla 
jeho žena proti 
tomu. Měla oba-
vu, že si svět 
vysoké politiky 
svými mecha-
nismy Havla 
připodobní k obrazu svému a okrade 
ho o to, v čem on sám spatřoval svou 
nejvyšší cenu - o lidskou identitu.  
Olga pocházela z dělnické rodiny. Ke 
studiu příliš šancí neměla, ale také o 
ně příliš nestála. Chtěla být existenčně 
na rodině nezávislá, a proto začala 
vydělávat. Přitom četla knihy, hrála u 
ochotníků, chodila často na filmy a do 
divadla. Zdá se, že byla dobrým psy-
chologem – samoukem.  
O Václavovi – se kterým chodila osm 
let, než se vzali, a na kterého čekala dal-
ších šest let, když byl v době Husákovy 
normalizace několikrát v ězněn – řekla 
těchto několik výstižných slov: „Je abso-
lutně čestný a neudělá nic, zač bych se 
mohla stydět. Něco jiného jsou jeho chy-
by. Třeba je moc důvěřivý. Výběr ně-
kterých jeho poradců se mi nezdál nej-
šťastnější. Ale Václav vždycky vidí v 
lidech spíš to dobré, ctí staré přátelství a 
umí odpouštět víc než já…..“ A co řekl o 
své ženě Olze Havel? – „Nalezl jsem v 

Olze přesně to, co jsem potřeboval: 
mentální odpověď na mou mentální 
roztřesenost, střízlivého korektora 
mých potrhlých nápadů, soukromou 
oporu mých veřejných dobrodruž-
ství….. Celý život s ní všechno kon-
zultuji. Lásku si už nevyznáváme, 
ale přesto oba cítíme, že jsme od 
sebe neodtržitelní.  
Olga Havlová v roce 1996 zemřela.  

Dagmar HAVLOVÁ  
narodila se 22. 3. 1953 v Brně. Je 
populární a oceňovanou českou di-
vadelní, filmovou a televizní hereč-
kou.  

Za prezidenta 
republiky 
Václava Havla 
se provdala v 
roce 1997. V 
roce 1997 za-
ložila nadaci 
se současným 
názvem Nada-
ce Dagmar a 
Václava Hav-
lových, ve 

které je i předsedkyní správní rady. 
"Vize 97" se zaměřuje na oblast 
kultury, onkologie, vzdělávání mla-
dých lidí, lidských práv, boje proti 
rasové nesnášenlivosti.  

Lívie KLAUSOVÁ  
Narodila se 10. 11. 1943. Vystudova-
la obchodní fakultu Vysoké školy 
ekonomické v Praze, obor zahranič-
ní obchod. V roce 1966 získala i di-
plom na Université Internationale 
de Sciences Comparées v Luxem-
burgu. V roce 1969 studovala na 

Sedmého června se na hřišti „Za Pární-
kem“ uskutečnilo hasičské cvičení okrs-
ku č. 8. Horšice. Z osmi sborů se zú-
častnili hasiči z Dolců, Malince, Skašo-
va a mimo soutěž hasiči z Přeštic. Po-
žární útok proběhl dvoukolově, kde 
rozhodoval lepší dosažený čas. Po le-
tech se soutěžilo i na 100m s překážka-
mi - bariéra s kladinou s napojením 
hadic na rozdělovač. Překážky běželi 
vždy tři chlapci z každého družstva. Za 
náš sbor soutěžili mladí chlapci, kteří 
vstoupili do našich řad na sklonku loň-
ského roku. Pod vedením Zdeňka Bul-
tase, Jardy Loudy ml., Míry Mráze a 
Tomáše Sajdla poctivě celé jaro tréno-
vali ve složení: Nový Pavel, Nový Zde-
něk, Hora Lukáš, Jeslínek Tomáš, Pa-

luch Pavel, Šrejl Radek a 
bylo to znát. Na soutěži je 
doplnil jako strojník To-
máš Sajdl. Svým útokem 
v čase 19,39 a nejlepším 
součtem časů na překáž-
kách se umístili na dru-
hém místě za zkušenými 
závodníky z Malince. O 
výsledku rozhodoval lepší 
čas při útoku, ten Malinec 
zvládl za 17,43. Na třetím 
místě skončilo družstvo ze 
Skašova. Nejlepší čas na 
překážkách dosáhl náš závodník 
Radek Šrejl a to 19,82. Věřím, že 
mladým hasičům nadšení pro tento 
sport vydrží a jejich dolcký úspěch 

Hasičské sportovní odpoledne 

Europa Institutu v Amsterodamu. V 
letech 1994 až 2000 působila jako 
výkonná tajemnice České společnosti 
ekonomické.  
Již jako žena premiéra Václava 
Klause podporovala dobrovolné ak-
tivity a povzbuzovala ostatní, aby 
pomáhali dětem, postiženým a star-
ším lidem. Od samotného vzniku 
Registru dárců kostní dřeně, je jeho 
čestnou patronkou. Pomáhala dětem 
z Ústavu sociální péče v Bystřici nad 
Úhlavou a nadaci.  
Neexistují žádná pevně stanovená 
pravidla, co mají manželky státníků 
dělat a jak se chovat. Na veřejnosti 
reprezentují stát, třebaže to není 
formálně zakotveno v žádných záko-
nech. Protokolárně se s nimi počítá 
pouze při oficiálních akcích 
(například zahraničních cestách), 
kdy je pro ně obvykle připraven spe-
ciální dámský program. Jak naloží 
se svým volným časem, záleží jen na 
nich.  
Stalo se 
běžné, že 
se většinou 
věnují ně-
jaké formě 
dobročin-
nosti, ale 
ani to není 
pravidlem. 
Pouze jed-
no je jisté: 
musí počí-
tat s tím, že až na výjimky přijdou 
jak o soukromý, tak o profesionální 
život. 

(pokračování příště) 

je nabudil do dalších soutěží. Dík 
patří obsluze stánku, soutěžícím i 
ostatním pořadatelům za vydařené 
sportovní odpoledne.         Míra M.  
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Atentát na Františka Ferdinanda ď Este 
Letos je tomu sto let, co byl spáchán 
atentát na Františka Ferdinanda 
d'Este, arcivévodu a následníka ra-
kousko−uherského trůnu a jeho choť 
Žofii Chotkovou. Atentát byl spáchán 
28. června 1914 
v Sarajevu, hlav-
ním městě Bosny 
a Hercegoviny. 
Během vojenské 
přehlídky byl 
arcivévoda Fran-
tišek Ferdinand 
napaden skupi-
nou šesti atentát-
níků, jejichž vůd-
cem byl Danilo 
Ili ć. František 
Ferdinand d'Este 
a jeho choť Žofie 
Chotková byli po 
předchozím ne-
zdařeném bom-
bovém útoku na 
jejich kolonu vozů, poté na 
jiném místě zastřeleni srb-
ským separatistou Gavrilo 
Principem. 
Dne 28. června 1914 se 
František Ferdinand se 
svým doprovodem vydal na 
cestu vlakem z lázní Ilidža 
do Sarajeva. Na sarajev-
ském nádraží byli očekává-
ni a bylo zde připraveno 
celkem šest vozů. Kvůli 
nedorozumění do prvního 
vozu omylem nastoupili tři 
místní policisté spolu 
s vedoucím bezpečnostní 
služby. Členové služby, 
kteří měli svého vedoucího doprová-
zet, nastoupili až do jednoho ze zad-
ních vozů. Do druhého automobilu 
v pořadí nastoupili sarajevský primá-
tor a ředitel sarajevského policejního 
oddě lení. Třetím automobilem 
v koloně byl sportovní Gräf & Stift se 

staženou střechou. Do tohoto vozu 
nastoupili František Ferdinand, Žofie 
Chotková, guvernér Potiorek a pod-
plukovník Franz von Harrach. První 
zastávkou a bodem v oficiálním pro-

gramu arcivévodovy byla 
inspekce vojenských ka-
sáren. Podle programu se 
kolona v 10 hodin vydala 
od kasáren směrem 
k radnici t řídou Appel. 
V 10.10 se automobil 
s arcivévodou Ferdinan-
dem přiblížil k jednomu 
z  a t e n t á t n í -
ků Čabrinovićovi, který 
na vůz hodil bombu. Ta 
se však odrazila od pota-
hu stažené střechy a 
spadla zpět na silnici. 
Nastavení časovače bom-
by zapříčinilo, že vybuch-

la až pod 
vozem ná-
sledujícím, 
který byl 
o k a m ž i t ě 
v y ř a z e n 
z provozu. 

Výbuch vytvořil v silnici asi 30 cm 
hluboký kráter. Kolona vozů rychle 
pokračovala bez zničeného vozu dále 
směrem k městské radnici. Další 
atentátníci Cvjetko Popović, Gavrilo 
Princip a Trifun Grabež se na velmi 
rychle projíždějící kolonu zaútočit 
neodvážili. 
Po návštěvě radnice se arcivévoda 
Ferdinand rozhodl, že v nemocnici 
navštíví raněné členy doprovodu za-
sažené Čabrinovićovou bombou. Žo-
fie se rozhodla zrušit svůj oficiální 
program, aby mohla doprovázet své-
ho manžela. V 10.45 nastoupil Franti-
šek Ferdinand spolu s chotí Žofií do 
automobilu, opět třetího v pořadí. 
Poté, co se Gavrilo Princip dozvěděl 
o nezdaru atentátu, rozhodl se jít do 
obchodu s potravinami a koupil si 
sendvič. Najednou uviděl, jak nedale-

ko od něj couvá limuzí-
na s arcivévodou, která 
před chvílí chybně od-
bočila. Princip přiskočil 
z pravé strany k vozu a 
vypál i l  dv ě  rány 
z poloautomatické pisto-
le ráže 7,65 mm. První 
střela zasáhla Ferdinan-
da přímo do krční tep-
ny, druhá těžce zranila 
Ž o f i i  C h o t k o v o u 
v oblasti žaludku.  Prin-
cip později vypověděl, 
že měl v úmyslu usmrtit 
guvernéra Potiorka a ne 
Žofii. Obě oběti atentá-

tu zůstaly sedět na svých sedadlech, 
zatímco byly převáženy do guverné-
rovy rezidence k lékařskému ošetře-
ní. Podle výpovědi hraběte Harracha 
byla poslední slova arcivévody Ferdi-
nanda:  „Žofinko, Žofinko, neumírej! 
Zůstaň na živu pro naše děti!“ násle-
dovaná slovy „Nic mi není.“ Ferdi-
nand zemřel ještě před příjezdem do 
guvernérovy rezidence, údajně těhot-
ná Žofie zemřela o několik minut 
později. Tento atentát se stal vhod-
nou záminkou pro začátek první svě-
tové války v Evropě. 

St.Ziegler  

Mikroregion P řešticko a obec Řenče 
pořádaly 4. května 2014 tradiční výš-
lap na rozhlednu Kožich, letos rozšíře-
nou o výšlap na kole po nově znače-
ných cyklostezkách a to z Řeneč a 
Dolců. Na Kožichu se všechny skupiny 
setkaly a bylo zde pro každého účast-
níka připraveno občerstvení. Z naší 

Výšlap na rozhlednu 

obce dora-
zilo na 
Kožich 18 
cyklistů a 
14 pěších. 

 
St.Ziegler  

Soud s Gavrilo Principem 
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Měnové reformy 
a navrhovali označení např. sokol, 
říp apod. Současně s tím se připra-
vovaly podmínky pro zavedení zla-
tého standardu, potřebné zlaté re-
zervy zlatého pokladu. Jedním zdro-
jem byly dobrovolné dary (94 tisíc 
zlatých mincí a medailí, 64 kg ryzí-
ho zlata) a výnos státní půjčky ve 
zlatě, stříbře a cizích valutách. Tak 
bylo získáno 3300 kg ryzího zlata a 
272000kg ryzího stříbra. Půjčka 
byla splacena do roku 1926. Prove-
dení i výsledek reformy je dodnes 
považován za obdivuhodný. Česko-
slovenská koruna se stala jednou 
z nejstabilnějších měn v Evropě. 
Prvního listopadu 1945 proběhla 
měnová reforma, která měla snížit 
množství peněz v oběhu a zavést 
znovu československou korunu. Do 
té doby bylo oběživo na území státu 
velmi pestré. V Čechách, na Moravě 
a ve Slezsku se používaly protekto-
rátní koruny a v omezeném množ-
ství i německé marky, na Slovensku 
slovenská koruna. Na území dříve 
obsazené Maďary se používalo pen-
go. Vojáci sovětské armády platili 
korunovými poukázkami z roku 
1944 a americká armáda platila 
spojeneckými markovými poukáz-
kami. Ihned po osvobození začalo 
obyvatelstvo spontánně platit prvo-

republikovými 
bankovkami a 
mincemi, až 25. 
srpna byl tento 
stav legalizo-
ván. Do oběhu  
byla v létě 1945 
uvedena ban-
kovka v hodno-
tě 2000 Kč. 
Oběh byl ome-
zen jen na úze-
mí Slovenska. 
V listopadu 
proběhla výmě-
na peněz 
v poměru 3:1 
za Českoslo-
venské státovky 
vytištěné v An-
glii. Každý si 
mohl vyměnit 
500 Kčs. Část-
ky převyšující 
500 Kčs byly 
nuceně vloženy 
na tzv. vázané 
vklady. Tyto 

vklady zůstaly zablokovány až do roku 
1953, kdy byly při další měnové refor-
mě bez náhrady zrušeny. Protože byl 
nedostatek mincí, zůstaly i po reformě 
v oběhu protektorátní mince, mince 
první republiky a mince Slovenského 
státu s tím, že byla rozšířena jejich 
platnost na území celého Českosloven-
ského státu. Kurs jednoho amerického 
dolaru byl stanoven na 50 Kčs. 
Asi nejznámější měnová reforma naší 
nedávné historie je z 1. června 1953, 
známá jako plzeňské povstání. Tehdej-
ší komunistická vláda se snažila dosáh-
nout znehodnocení měny a vypořádat 
se s přídělovým systémem a také snížit 
poměr poptávky vůči chudé nabídce. 
Důsledkem reformy však bylo znehod-
nocení úspor, propadnutí vázaných 
vkladů všeho obyvatelstva a pokles 
životní úrovně. K provedení měnové 
reformy došlo  navzdory tvrzení prezi-
denta republiky Antonína Zápotocké-
ho, který ještě 29.5. večer ve svém roz-
hlasovém projevu veřejnost lživě ujiš-
ťoval, že naše měna je pevná a měnová 
reforma nebude. Již dalšího dne po 
páté hodině večerní však předseda vlá-
dy Viliam Široký v rozhlase oznámil, 
že stávající bankovky budou platit 
pouze do konce měsíce. Počínaje 1. 
červnem budou tyto stávající bankov-
ky vyměňovány za nové, které byly již 
v předstihu vytištěny v Sovětském sva-
zu. Hotovost do 300Kčs na osobu se 
přepočítala 5:1, vklady u peněžních 
ústavů do 5000, v přepočtu 6:1, do 
10000 6,25:1, do 20000 10:1, do 50000 
25:1 a vyšší 30:1. Právě tento krok 
většina obyvatel pochopila jako velkou 
loupež. V některých městech došlo 
k nepokojům zejména mezi dělníky. 
Největší protesty vypukly v Plzni, kde 
byl dopad reformy zvýrazněn tím, že 
Škodovka úmyslně vyplatila mzdy dří-
ve před reformou. Škodováci na pro-
test vyšli do ulic a přidali se k nim i 
další plzeňské podniky. Nepokoje 
v Plzni vešly do podvědomí občanů 
jako plzeňské povstání. K potlačení 
nepokojů byly povolány do města silné 
jednotky Pohraniční stráže, armády, 
Lidových milic a národní bezpečnosti. 
Do večera měly ozbrojené jednotky 
město zpět pod kontrolou. Bylo zatče-
no 650 osob a ve 14 politických proce-
sech bylo odsouzeno 331 osob. Došlo i 
k mimosoudním perzekucím – pro-
pouštění ze zaměstnání či nucené vy-
stěhování.     

 
Míra M. 

 

Československá měnová reforma v roce 
1919, také zvaná Rašínova, měla za 
úkol oddělit československý peněžní 
oběh od ostatních částí bývalého Ra-
kouska- Uherska. Hlavním architektem 
této reformy byl už zmíněný ministr 
financí Alois Rašín. V noci z 25.-26. 
února byly uzavřeny hranice a zastaven 
veškerý pohyb osob a zboží přes hrani-
ce včetně poštovního styku. Od třetího 
do devátého března proběhlo okolková-
ní rakousko-uherských bankovek a 
místo rakousko-uherské koruny byla 
zavedena koruna československá 
v poměru 1:1. Okolkována byla polovi-
na předložených hotovostí, druhá polo-
vina byla zadržena jako nucená státní 
půjčka. Byly vydány státní dluhopisy, 
které zněly na jméno a byly nepřevodi-
telné. Tímto způsobem bylo staženo asi 
34% oběživa. Současně byl pořízen 
soupis veškerého movitého a nemovité-
ho majetku, cenných papírů a vkladů. 
Tento soupis byl podkladem pro dávku 
z majetku a z přírustku majetku. Úko-
lem tohoto opatření bylo odčerpat fi-
nanční hotovostní sílu a zdanit válečné 
zbohatlíky. V dubnu 1919 byla zavede-
na koruna československá jako peněžní 
jednotka nového Československého 
státu. Proti tomuto označení protesto-
valo řada historiků, kteří namítali, že 
toto jméno nemá oporu v české historii 

Když darujete 
květinu, co tím říkáte 

  Darovaná růže 
Petrklíč  
Slunečnice 
Žlutý tulipán 
Pelyněk  
Lilie 
Gerbera 
Kopretina 
Jmelí 
Frézie 
Bílá chryzantéma  
Karafiát 
Žlutá r ůže 
Fialka 
Hyacint 
List citronu 
Chrpa 
Jasmín 
Chryzantéma 
Třešňový květ 
Šeřík 
 

– miluji t ě.  
– kdo je pánem tvého srdce?  
– nemůžeš být trochu méně hrdá?  
– závidím a žárlím.  
– je mí líto, že se musíme rozejít.  
– věřím v tvoji nevinnost a skromnost.  
– jsem upřímný.  
– jsi na svou krásu pyšná.  
– jsme spolu šťastní.  
– neztrácej naději.  
– stará láska nerezaví.  
– vzbudila jsi mojí lásku.  
– žárlím.  
– dej mi své srdce.  
– budu na tebe vždy vzpomínat.  
– proč mně tak trápíš.  
– jsem šťastný.  
– je mi dobře bez tvé lásky.  
– nabízím ti přátelství.  
– opětuješ moji lásku? 
- nenech mě dlouho čekat.  

St.Ziegler  



turnaj. Vít ězným týmem se stali 
hráči z Dolce A.  
Na druhém místě se umístil tým 
„Našrot“. T řetí místo získal tým 
Dolce „Béčko“ a 4. místo obdržel 
tým Dorostu. Dále byla vyhlášena 
cena „Nejlepší střelec turnaje“, 
tu získal Jakub Bešta. Nejlepším 
brankářem turnaje se stal Franti-
šek Beneš. Na hřiště dorazilo 
spoustu lidí, všichni se, věříme, 
bavili a strávili p ěkné fotbalové 
odpoledne. Akce byla vydařená, 
nejen fotbaloví nadšenci se již 
těší na další rok zase o pouti. 

Petra Řežábková 
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Rok s rokem se sešel a v pátek pod-
večer 28.března 2014 od 17:00 hodin 
se dolčtí senioři sešli na tradičním 
posezení v zasedací místnosti OÚ. Po 
přivítání přítomných starostou obce 
panem Stanislavem Zieglerem se se 
svým programem poprvé u nás před-
stav i ly  Dobřanské bábinky. 

S vystoupením pivních a hospod-
ských písniček dobarveném tanečky 
sklidily bábinky u divák ů velký 
aplaus. Našli se i ti, kteří se se svým 
zpěvem přidali. I samotným učinku-
jícím se na Dolcích moc líbilo. Po 
krásném vystoupení Dobřanských 
bábinek našim seniorům tradi čně 

Posezení seniorů 

Opět po roce jednoho sobotní-
ho odpoledne 14. června se na 
Dolcích uskutečnil další ročník 
fotbalového turnájku. Letos se 
zúčastnila 4 mužstva – Našrot, 
Dolce A, Dolce B tým a Dorost.  
Klání začalo po 13. hodině, 
pozvaní dorazili včas. Připra-
vená družstva byla občerstve-
na a nachystána zahrát si a 
pobavit hrou přítomné fanouš-
ky a diváky. Počasí celkem 
přálo, po několika dnech tro-
pických veder byla polojasná 
obloha s dvaceti pěti stupni, 
což bylo ideální na sportovní 
odpoledne. Celou akci precizně 
připravil a zorganizoval Karel 
Vait, Míra Paluch a Milan Pa-
vlátka. Každý tým si zahrál 3 
zápasy, ve kterých získával 
bod za výhru.  
Po odehraných zápasech vše 
pomalu spělo k vyhlašování. 
Zhruba v 17 hodin vítězové i 
poražení obdrželi ceny a trofe-
je jako upomínku na tento 

Výsledková tabulka 
 TÝM  SKÓRE GÓLY 
1. Našrot : dorost  1:0 
2. Dolce A : Dolce B 1:0 Jakub Bešta (Hába) 
3. Našrot : Dolce A 0:2 2x Jakub Bešta 
4. dorost : Dolce B  1:1 Kučera / Levý 
5. Našrot : Dolce B  2:1 Sikyta, Bořík / Milas 
6. dorost : Dolce A  1:3 Kučera / 3x Jakub Bešta 

Pouťový turnaj v kopané 2014 

k tanci a poslechu zahrála hudební 
skupina „ORIENT“. Samozřejmě 
nechybělo malé pohoštění v podobě 
koláčů, chlebíčků a dortíků. Po 
vydařeném večeru jsme se rozchá-
zeli kolem třiadvacáté hodiny 
s dobrým pocitem, že se našim seni-
orům setkání líbilo. 

Míra M. 



skákací hrad. Odpoledne bylo zakon-
čeno tradičním opékání vuřtů. Kolem 
17 hodiny jsme se rozcházeli s dobrým 
pocitem, že dobré počasí vydrželo a 
dětem se líbilo. Odpoledne se vydařilo 
také díky sponzorům, kterým tímto 
děkuji za věcné dary, kterými podpoři-
li dětský den. Velký dík patří také 
všem, kteří se na přípravě         a prů-
běhu dětského odpoledne podíleli. 

Za OÚ Dolce Míra M. 

Dětský den 

Stránka 8 Č.  2  

Řehtáči 
Řehtání o Velikonocích, které od Zele-
ného čtvrtka po Bílou sobotu, nahrazu-
je zvony, které odletěly do Říma, je 
tradi ční velikonoční obchůzka, jedna 
z mála, která se v prostředí českého 
venkova udržela i v jednadvacátém 
století. V naší obci po dlouhá desetiletí 
bylo řehtání jen výsadou chlapců, ale 
tato tradice vzala zcela za své a je na 
ústupu. V letošním roce  partu řehtáčů 
ovládla převážně děvčata. 

St.Ziegler 
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Poslední květnovou sobotu obecní úřad 
společně s místními ženami a hasiči 
připravili pro naše nejmenší občánky 
sportovní odpoledne. Úderem čtrnácté 
hodiny se děti rozeběhly k osmi stano-
vištím, kde plnily různé sportovní i vě-
domostní disciplíny. Za jejich splnění 
byly odměněny sladkostmi nebo drob-
nými dárky. Po celé odpoledne byl pro 
malé účastníky k dispozici nafukovací 


